

- C.V -

General Informations:

Name: Najm Al-Deen Muhyi Al-Deen Yaseen

Date of birth: 1/10/1959

Place of birth: Dohuk- Iraq

Nationality and Identity: Kurdish - Iraqi

Religion: Muslim

Languages: Kurdish - Arabic – English

Academic Achievement:

- **PhD in Political Science** from the Higher Institute of Doctorate in Law, Political, Administrative and Economic Sciences - Lebanese University - Beirut: **2013**.
- **MA in Political Science** from the College of Political Science - University of Baghdad: **1985**.
- **Bachelor's degree in Political Science** from the College of Political Science - University of Baghdad: **1982**.

Teaching and Research Experiences:

- Lecturer (contractor) in the Department of Political Science / College of Law and Political Science / University of Duhok, and a lecturer in a number of academic subjects: **2015-until now**.
- Lecturer in the subject (**Introduction to Politics**) in the Department of International Relations/College of Law and Politics/Newroz University: **2017-2018**.
- Lecturer in the subject (**International Relations**) in English at the Political Science Department in the College of Humanities / University of Duhok, for two years: **2015-2017**.
- Pursue **PhD** studies at the Lebanese University: **2010-2014**.
- Participation in the course of teaching and developing the English language for a period of 6 months at the **EF-London** Institute in the United Kingdom / London: **2009**.

- Researcher (part-time) in the field of international politics and political development: **2005-2009**.
- A faculty member in the Department of Political Science and the Department of General Sciences in the Faculty of Economics and Accounting - Sebha University (Libya): **1995-2004**.
- Lecturer (part-time) in a number of institutes and educational institutions in Iraq: **1990-1994**.

Scientific and Administrative Tasks:

- Head of the Political Science Department at: **College of Law and Political Science - University of Duhok**, from the beginning of the academic year **2018-2019**, until now.
- Member of the Administrative and Scientific Board of **the Center for Legal and Political Research/** College of Law and Political Science/ University of Duhok, **since 2018**.
- Member of the **Ministerial Committee** for the evaluation and development of political science departments in the public and private universities of the Kurdistan Region of Iraq, **since 2017**.
- Head of the Political Science Department at: Faculty of Economics and Accounting - **Sebha University** (Libya)... for the period: **1997-2000**.
- Head of the Department of General Sciences in: College of Economics and Accounting - **Sebha University** (Libya)... for the period: **1998-2004**.
- Assistant and Head of the Faculty Members Syndicate in: Faculty of Economics and Accounting - **Sebha University** (Libya)... for the period: **1999-2000**.
- Chairman of the Scientific Committee of the Department of Political Science / College of Law and Political Science / University of Duhok.
- Evaluator of research and studies for a number of academic journals in the universities of the Kurdistan Region of Iraq.
- Participation in the evaluation of a number of master's theses received from outside Iraq in English.

Scientific and Cultural Activities:

First: Scientific Activities:

1. Published Researches:

- Research (joint) entitled: **The change in Turkish foreign policy towards neighboring countries for the period: 2003-2015 (Iraq as a model)**. Published in: **Tikrit University Journal of Political Science**, Issue **14** November **2018**.
- A research participant in the: **Third International Conference** of the College of Law and Political Science/University of Duhok, held from 16-18/4/2019, Entitled: **Societal structure and the experience of building a democratic system in the new Iraq (a study on the impact of the social structure on the application of democracy in Iraq after a year 2003)**. Published in: **Duhok University Journal / Issue 1**, Volume **22**, April **2019**.
- A research entitled: **Interpreting the Democratic Deficit in Iraq from the Perspective of Political Culture** (Socio-Political Study), published in the: **Journal of the College of Law for Legal and Political Sciences**, University of Kirkuk, Issue **37** - Volume **10**, May **2021**.
- Research (joint) entitled accepted for publication entitled: **The problem of constitution drafting and its application in culturally diverse and politically transformed societies (Iraq after 2003 as a model)**. Accepted for publication in the: **International Political Journal - College of Political Science / Al-Mustansiriya University**. Acceptance letter number: **3C/55** on: **30-5-2022**.

2- International Conferences:

- Participation in a research paper entitled: **(Political culture in Iraq and its impact on the political transition to democracy after 2003)** in the International Conference entitled: **(Iraq after 2011)** that was held in **Ankara/ Turkey** for the period by: **Haci Bayram University - Ankara** and **Center Middle East Studies (ORSAM) – Ankara**. For the period: **18-20** November **2019**.
- Participation with a research paper entitled: **Citizenship culture in the face of sectarian culture in Iraq** (an attempt to strengthen transitional justice by rooting citizenship culture in the new reality of Iraq) in the **(Transitional Justice and its applicability in Iraq and the region)** Conference that was held in **Erbil / Kurdistan Region - Iraq** by: **Cihan University- Erbil** in cooperation with the: **Elders of Iraq Organization for Transitional Justice**, for the period: **12-13** February **2020**.

3-Researches, Studies and Unpublished Articles:

- The Kurdish State between Justifications and Determinants.
- The problem of the State and the Political System in the Arab Countries.
- The problem of Financial and Political Corruption in Iraq (Causes, Results and Solutions).
- Personal Variables and Their Impact on Foreign Policy (a Theoretical and Practical Study of the Role of Psychological and Social Determinants on the Foreign Political Decision-Making Process).

4-Projects Books:

- The Problem of Democratic Transition in Iraq (Obstacles and Determinants).
- The Non-Aligned Movement in Light of the New World Order.

Second: Cultural Activities:

- A member of the **Iraqi Society for Political Science** since 1984 and a participant in most of the conferences held by the Society.
- A member of the **Human Rights Association in Iraq** since 1991 and a participant in many of the activities organized by the association inside Iraq.
- Member of the **Iraqi Forum for Elites and Competencies** since **2022**.
- Participation in some conferences, seminars and seminars held by the **Arab Society for Political Science** inside Iraq.
- Contributing to cultural activities, research seminars and scientific committees set up by the College of Political Science - University of Baghdad and the College of Economics and Accounting-Sebha University (Libya).
- Contributing to cultural activities, research seminars, scientific committees and conferences held by the College of Law and Political Science and the University of Duhok.

Subjects Taught:

- International Relations (Principles and Assets).
- Political Systems (General Theory).
- Foreign Policy.
- Introduction to Political Science.
- International Economic Relations.
- Political Development.

Email: Dr. najm.yaseen@uod.ac
Duhok- 2023

- السيرة الذاتية -

معلومات عامة:

- الاسم واللقب: نجم الدين محي الدين ياسين ريكاني
- تاريخ الولادة : 1 / 10 / 1959
- مكان الولادة : العمادية – دهوك
- القومية والجنسية: كوردي /عراقي
- الديانة : مسلم
- اللغات: الكوردية – العربية – الأنكليزية

التحصيل الدراسي:

- دكتوراه في العلوم السياسية من المعهد العالي للدكتوراه في الحقوق والعلوم السياسية والإدارية والاقتصادية – الجامعة اللبنانية – بيروت : 2013.
- ماجستير في العلوم السياسية من كلية العلوم السياسية – جامعة بغداد: 1985.
- بكالوريوس في العلوم السياسية من كلية العلوم السياسية – جامعة بغداد: 1982.

الخبرات التدريسية والبحثية:

- تدريسي بصفة (متعاقد) في قسم العلوم السياسية/ كلية القانون والعلوم السياسية/ جامعة دهوك، ومحاضر في عدد من المواد الدراسية: 2015- ولحد الآن.
- محاضر في مادة (المدخل إلى علم السياسة) في قسم العلاقات الدولية/ كلية القانون والسياسة/ جامعة نوروز: 2017- 2018.
- محاضر في مادة (العلاقات الدولية) باللغة الأنجليزية لدى (Political Science Department) في كلية العلوم الأنسانية/ جامعة دهوك، لمدة عامين: 2015- 2017.
- متابعة دراسة الدكتوراه في الجامعة اللبنانية: 2010- 2014.

- الإشتراك بكورس تعليم وتطوير اللغة الإنجليزية لمدة 6 أشهر في معهد (EF- London) في المملكة المتحدة/ لندن : 2009.
- باحث (غير متفرغ) في مجال السياسة الدولية والتنمية السياسية: 2005 - 2009.
- عضو هيئة تدريس في قسم العلوم السياسية وقسم العلوم العامة في كلية الاقتصاد والمحاسبة - جامعة سبها (ليبيا) : 1995 - 2004.
- محاضر (غير متفرغ) في عدد من المعاهد والمؤسسات التعليمية في العراق: 1990 - 1994.

المهام العلمية والإدارية:

- رئيس قسم العلوم السياسية في: كلية القانون والعلوم السياسية- جامعة دهوك ، من بداية العام الدراسي: 2018-2019، ولحد الآن.
- عضو الهيئة الإدارية والعلمية لمركز البحوث القانونية والسياسية/ كلية القانون والعلوم السياسية/ جامعة دهوك، منذ عام 2018.
- عضو اللجنة الوزارية الخاصة بتقييم وتطوير أقسام العلوم السياسية في جامعات إقليم كردستان العراق الحكومية والخاصة، منذ عام 2017.
- رئيس قسم العلوم السياسية في: كلية الاقتصاد والمحاسبة - جامعة سبها (ليبيا).. للفترة: 1997 - 2000.
- رئيس قسم العلوم العامة في: كلية الاقتصاد والمحاسبة - جامعة سبها (ليبيا).. للفترة: 1998 - 2004.
- مساعد ورئيس نقابة أعضاء هيئة التدريس في: كلية الاقتصاد والمحاسبة - جامعة سبها (ليبيا).. للفترة: 1999 - 2000.
- رئيس اللجنة العلمية بقسم العلوم السياسية/كلية القانون والعلوم السياسية/ جامعة دهوك.
- مقيم أبحاث ودراسات لعدد من المجالات الأكاديمية في جامعات إقليم كردستان العراق.
- المشاركة في تقييم عدد من رسائل الماجستير الواردة من خارج العراق باللغة الإنجليزية.

النشاطات العلمية والثقافية:

أولاً: النشاطات العلمية:

1. البحوث المنشورة:

- بحث (مشترك) بعنوان: التغيير في السياسة الخارجية التركية تجاه دول الجوار للفترة: 2003-2015 (العراق أنموذجاً). منشور في مجلة جامعة تكريت للعلوم السياسية، العدد - 14 نوفمبر - 2018.
- بحث مشارك في المؤتمر الدولي الثالث لكلية القانون والعلوم السياسية / جامعة دهوك، المعقود في الفترة 16- 2019/4/18، بعنوان: البنية المجتمعية وتجربة بناء النظام الديمقراطي في العراق الجديد (دراسة حول أثر البنية الاجتماعية على تطبيق الديمقراطية في العراق بعد عام 2003). منشور في مجلة جامعة دهوك/ العدد 1، المجلد 22، نيسان 2019.
- بحث تحت عنوان: تفسير العجز الديمقراطي في العراق من منظور الثقافة السياسية (دراسة سوسيو - سياسية)، منشور في مجلة كلية القانون للعلوم القانونية والسياسية، جامعة كركوك، العدد 37- المجلد 10، مايس 2021.
- بحث (مشترك) مقبول للنشر بعنوان: إشكالية صياغة الدستور وتطبيقه في المجتمعات المتنوعة ثقافياً والمتحولة سياسياً (العراق بعد عام 2003 أنموذجاً). مقبول للنشر في المجلة السياسية الدولية - كلية العلوم السياسية/ الجامعة المستنصرية. رقم كتاب القبول: 3/ج/ 55 في: 30- 2022-5.

2: المؤتمرات الدولية:

- المشاركة بورقة بحثية تحت عنوان: (الثقافة السياسية في العراق وأثرها في التحول السياسي إلى الديمقراطية بعد عام 2003) في المؤتمر الدولي المعنون: (العراق بعد عام 2011) الذي أُنْعِد في أنقرة للفترة/ تركيا من قبل: جامعة حاجي بيرم ولي- أنقرة ومركز دراسات الشرق الأوسط (ORSAM) - أنقرة للفترة من : 18-20 نوفمبر 2019 .
- المشاركة بورقة بحثية تحت عنوان: الثقافة المواطنة في مواجهة الثقافة الطائفية في العراق (محاولة لتعزيز العدالة الإنتقالية عبر تأصيل الثقافة المواطنة في واقع العراق الجديد) في (مؤتمر العدالة الإنتقالية وإمكانية تطبيقها في العراق والمنطقة) الذي أُنْعِد في أربيل/ إقليم

كوردستان- العراق من قبل: جامعة جيهان- أربيل و بالتعاون مع منظمة حكماء العراق للعدالة
الانتقالية، للفترة من: 12-13 شباط 2020.

3: البحوث والدراسات والمقالات غير المنشورة:

- الدولة الكوردية بين المبررات و المحددات.
- إشكالية الدولة والنظام السياسي في البلدان العربية.
- مشكلة الفساد المالي والسياسي في العراق (الأسباب والنتائج والحلول).
- المتغيرات الشخصية وأثرها في السياسة الخارجية (دراسة نظرية وتطبيقية في دور المحددات النفسية والإجتماعية على عملية صنع القرار السياسي الخارجي).

4: مشاريع كتب:

- إشكالية التحول الديمقراطي في العراق (المعوقات والمحددات).
- حركة عدم الانحياز في ظل النظام العالمي الجديد.

ثانياً: النشاطات الثقافية:

- عضو الجمعية العراقية للعلوم السياسية من عام 1984 ومشارك في أغلب المؤتمرات التي عقدتها الجمعية.
- عضو جمعية حقوق الإنسان في العراق منذ عام 1991 ومشارك في العديد من النشاطات التي أقامتها الجمعية داخل العراق.
- عضو المنتدى العراقي للنخب والكفاءات منذ عام 2022.
- المشاركة في بعض المؤتمرات والندوات والحلقات الدراسية التي أقامتها الجمعية العربية للعلوم السياسية داخل العراق.
- المساهمة في النشاطات الثقافية و الحلقات البحثية و اللجان العلمية التي أقامتها كلية العلوم السياسية - جامعة بغداد وكلية الاقتصاد والمحاسبة- جامعة سبها (ليبيا).
- المساهمة في النشاطات الثقافية والحلقات البحثية واللجان العلمية والمؤتمرات التي أقامتها كلية القانون والعلوم السياسية و جامعة دهوك.

المواد التي تم تدريسها :

- العلاقات الدولية (المبادئ والأصول).
- النظم السياسية (النظرية العامة).
- السياسة الخارجية .
- مدخل إلى علم السياسة.
- العلاقات الدولية الإقتصادية.
- التنمية السياسية.

Email: Dr. najm.yaseen@uod.ac

دهوك / 2023

